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A szakmabeliek előtt bizo-
nyára köztudott, hogy mintegy 
4 milliárd forintból egy hatalmas 
egészségügyi beruházást hajtot-
tak végre a Bajcsy Kórházban, s 
a 30-as években épült kórház új 
szárnya szuper digitális techniká-
val, vadonatúj berendezésekkel 
fogadhatja immár a betegeket. 
Nos, mindezt az újságírók onnan 
tudhatták meg, hogy az új műtéti 
blokk első műtétjére meginvitál-
ták a sajtó képviselőit: legyenek 
szemtanúi annak, hogyan távo-
lítják el egy epeköves beteg epe-
hólyagját.

A nagy eseményre január 21-
én, vasárnap került sor – a műtét-
re érkezett közel negyven újság-
író ott tolongott gatyára vetkőzve 
a szűk műtős-öltözőben, mivel 
annál beljebb csak sterilen lehe-
tett menni. Ennyi ember nyilván 
nem fér be a műtőbe, ám az új 
blokkban van egy folyosó, ahol 
üvegfalon át figyelemmel lehet kí-
sérni a műtőben történteket – ide 
zsúfolódtak be az operatőrök, fo-
tósok, riporterek. Nagy volt a be-
teg csodálkozása, midőn betolva 
látta a seregletet az üvegfalon túl, 
de aztán megkapta a koktélt, el-
alélt gyorsan, s amúgy is volt ne-
ki elég baja a krónikus epegyul-
ladással.

oxiddal, mint egy túlnyomásos 
teniszcsarnokot. Ezután oldalt 
ejtettek a hasfalon néhány kicsi 
vágást, s itt hatoltak be a hasfal 
alá a műtétet végző eszközökkel, 
valamint a legfontosabbal: egy 
kiváló minőségű mini kamerával.

Az operatőrök nagy bánatá-
ra kiderült, hogy a műtét nagy-
részt teljes sötétségben zajlik, s 

jobban megadta magát, míg vég-
leges búcsút nem vett a májtól.

Nem is tudom, lányos zava-
romban mondtam-e, hogy az or-
vosok keze a hasfalon kívül volt, 
a metszett kicsi lyukakon csak az 
operáló eszközöket dugták be, s 
a képernyőn át nézték, hogy mit 
is kell csinálniuk. A hasfal dom-
borulatát pedig egy műszer el-

Az első műtét – tudósítás a hasfal alól

De milyen is egy ilyen korsze-
rű műtét? A technika Amerikából 
terjedt át, praktikus találmány, 
hogy ne cincálják szét a beteget, 
tehát hamarább legyen munka-
képes. Az epehólyag eltávolítá-
sa ezzel a módszerrel most úgy 
történt, hogy a beteg köldökénél 
beszúrtak a hasfalon át egy csö-
vet, s a hasfalat felfújták széndi-

az egész-
s é g ü g y i 
szemé ly -
zet szinte 
t e l j e s e n 
a kamera 
erősen ki-
nagy í to t t 

képének figyelésével van elfog-
lalva. Az gigantikus méretű LCD 
monitoron kiválóan látható volt a 
beteg belseje. Megtámasztották 
a májat, majd egy fogóval szelí-
den kiemelték mellőle a kövekkel 
teli epehólyagot. Ezután speciá-
lis műtéti eszközök következtek. 
Mint megtudhattuk, a kisebb 
ereket égetéssel zárják el, a na-
gyobb erekre pedig titániumból 
készült kapcsok kerülnek, ame-
lyek hasonlóan szorítanak mint 
a tűzőgép kapcsa. Létezik még 
valami vágó, amelyik leginkább a 
kérdőjel-szerű linóleumvágó kés-
re hasonlít, meg ilyenek. Pompá-
san lehet vele macerálni, a moni-
toron látható epehólyag is egyre 

sarkában valami fehér – kiderült, 
hogy az orvos az ujjával dugta be 
ideiglenesen a lyukat, nehogy ki-
szeleljen a gáz a hasból.

Az egész műtét mindösszesen 
ha húsz percig tartott. Az operált 
helyre egy csövet tesznek más-
napig, hogy ellenőrizni lehessen, 
nem lépett-e fel valamilyen vér-
zés. Majd az is kikerül, s a beteg 
a műtét második, harmadik nap-
ján elhagyhatja a kórházat.

A Molnár-féle miniszterek idő-
szakában az is fontos lehet, hogy 
ez vajon mit kóstál. Nos, mint 
megtudtuk, ezért a műtétért a 
kórház kb. 40 ezer forintot kap a 
TB-től. A tényleges költség mint-
egy 100 ezer forint, a különbsé-
get úgymond kigazdálkodják 
– például úgy, hogy kozmetikai 
műtétekhez bérbe adják a műtőt. 
Aki tehát TB-támogatás nélkül 
akar megszabadulni a vakbelé-
től, epehólyagjától, az valójában 
alkupozícióban van: ha kicsit 
többet ígér, mint amennyit a TB 
finanszíroz, ő lehet akár a kórház
kedvence.

A műtét után az újságírók 
többsége elhagyta a szép új kór-
házi blokkot, az érdeklődőbbek 
viszont végigjárhatták a labort, 
az intenzív osztályt, megnézhet-
tük a több százmilliós röntgen-
berendezéseket. Mindent a szá-
mítógép ural, az tárolja az összes 
vizsgálati adatot, a digitális rönt-
genképeket, az felügyeli és végzi 
a vizsgálatokat a laborban – nem 
is igazán tudni, hogy minek oda 
drága szakképzett személyzet. 
De megtudhattuk például azt is, 
hogy azért fontos az orvosok ste-
ril ruházata, hogy megvédhessék 
magukat a betegek által behur-
colt borzalmas baktériumoktól.

Ferenci Zoltán

Műtét közben – főszerepben a monitor

lenőrizte, amely pótolta az eset-
legesen elszivárgott széndioxidot 
a hasüregből. Persze az orvosok 
is ügyeltek, hogy „ne rés legyen, 
hanem erős bástya”. Amint tel-
jesen kiszabadították az epe-
hólyagot, valami csipeszfélével 
megfogták erősen, s kihúzták az 

egyik lyu-
kon. Amint 
kiment az 
epehólyag, 
megjelent 
a képernyő Hol lakik a szerkesztő?

Az előző választási kampányok már-már kabaréba forduló felhangja 
volt, hogy melyik jelölt hol is lakik valójában. Ez a kérdéskör húzó-
dott most át a sajtó területére: a XVII. kerületi önkormányzati lapja, a 
Hírhozó nemrég sebtében távozott főszerkesztője, P. Tóth Erzsébet 
igencsak méltatlannak tartotta, amit róla (az új főszerkesztő megvá-
lasztásakor) a testületi ülésen mondtak, s levélben fordult „helyreiga-
zításért” Riz Levente polgármesterhez. Bevezetőben felfedi azt a tit-
kot, amelyre sokan kíváncsiak voltak: távozása kényszerű volt, mert 
a lapot készítő stáb szerződése lejárt, annak meghosszabbítására 
az önkormányzat részéről „nem volt szándék”, s emiatt a lap további 
megjelenése ellehetetlenült. A lényegre térve a volt főszerkesztő szó 
szerint idézi az elhangzottakat az új főszerkesztőt kinevező testüle-
ti ülés jegyzőkönyvéből: „…akit megbíz a képviselő-testület ezzel a 
döntésével, olyan (nemcsak a kerületben, hanem országosan is elis-
mert) újságíró, akinek a szakmai tudásához semmi kétség nem férhet. 
(Torkos Matildról, a Magyar Nemzet ismert publicistájáról van szó. A 
szerk.) A harmadik, itt lakik a kerületben. Azt gondolom, hogy ez egyál-
talán nem elhanyagolható. Ebben a szerencsében az előző Hírhozó ve-
zetése nem részesülhetett, hogy ebben a kerületben lakhatott. Amíg a 
Hírhozót szerkesztette, nem teljes időszakban volt a kerületünk lakója.” 

Az új főszerkesztővel való ilyetén összehasonlítást a volt főszer-
kesztő igen méltatlannak találta. Mint helyreigazító levelében írja: 
„Jómagam 26 éve dolgozom a sajtószakmában, ebből 12 éve dol-
gozom felelős szerkesztőként, továbbá, ami a „legfontosabb”: 1991 
óta lakom a XVII. kerületben és 1998-2006. között szerkesztettem az 
újságot – sokak megelégedésére –, tehát mindvégig a kerület lakója 
voltam és maradtam. Ezúton is köszönöm az önkormányzat, az in-
tézmények és olvasóink együttműködését, figyelmét, amellyel mun-
katársaimmal együtt nyolc éven keresztül kitüntettek!” – zárja levelét, 
amelyet vélhetőleg a soron következő testületi ülésen ismertet Riz Le-
vente polgármester. (F)

Politikai pengeváltás a testületi ülésen
A 2007-es év első testületi ülé-

se január 18-án Hoffmann Attila 
volt polgármester napirend előt-
ti felszólalásával vette kezdetét 
a XVII. kerületben. Beszédében 
nehezményezte a jelenlegi pol-
gármester, Riz Levente Kossuth 
téren elmondott, tavaly októberi 
beszédének bizonyos részlete-
it. Kérte a polgármestert, hogy 
nevezze meg azokat a szemé-
lyeket, akik bármilyen hátrányt 
szenvedtek az előző ciklus ide-
je alatt politikai hovatartozá-
sukból eredendően. Elmondta, 
nem volt tudomása ilyen esetek-
ről, de ha valóban történt hátrá-
nyos megkülönböztetés, akkor 
így utólagosan is szeretné saját 
nevében megkövetni mindazo-
kat, akiknek része volt benne. 

Hoffmann Attila kérdésére 
egyenes válasz érkezett a polgár-
mestertől, aki utalt a Balassi Bálint 
Gimnázium egykori igazgatójá-
nak elbocsátására. A Rákoskerti 
Általános Iskola igazgatójának 
esetére is kitért, akit a Pedagó-
gus Testület, az Iskolaszék és a 
Szakszervezet egyaránt támo-
gatott, mégsem dolgozhatott to-
vább a rákoskerti iskola igazga-
tójaként. Mindezek után kérte az 
MSZP-SZDSZ frakcióját a konst-
ruktív, építő munkára, és megem-
lítette azt is, hogy a XVII. kerület 
nem azt várja parlamenti képvi-
selőjétől, Alexa Györgytől, hogy 
megszavazzon egy olyan forrás-
megosztási törvényt, amely milli-
árdokkal rövidíti meg a kerületet. 

Fachet Gergő (Itthon Rákos-
mentén Egyesület) javaslatot tett 
egy légszennyezettség-mérő 
műszer elhelyezésére a Pesti út 
– Ferihegyi út sarkán. Elmondta, 
a Pesti út Budapest harmadik 
legszennyezettebb útja, s ezt 
a problémát mihamarabb orvo-
solni kellene saját egészségünk 
érdekében. Reményei szerint, 
a mérőműszer segítségével na-
gyobb sikerrel pályázhat az ön-
kormányzat a jövőben. A javasla-
tot elfogadta a testület. 

A következő napirendi pont a 
Rákoskeresztúri Családsegítő 
Központ Szervezeti és Működé-
si Szabályzata jóváhagyásának 
kérdése volt, melyet elfogadtak, 
bár Koszorúsné Tóth Katalin (füg-
getlen) számos hiányosságot 
említett felszólalásában. 

Az Erdős Renée Ház intéz-
ményvezetőjének teljes állásban 
való foglalkoztatására tett javas-
latot vita nélkül, egyhangúan sza-
vazták meg a képviselők.

Az idei év költségvetési kon-
cepciójának megalkotása a ta-
karékossági intézkedések kény-
szerűségének jegyében történt. 
Elsőként Oláh László (MSZP-
SZDSZ) adott hangot a koncep-
cióval kapcsolatos kételyeinek. 
Elmondta, szerinte is fontos a 
környezetvédelmi célok prioritá-
sok közé emelése. A faültetési 
programot egy tipikus budapes-
ti településen támogatni is kell, 
de a XVII. kerület erdőállomá-

(Folytatás a következő oldalon)


